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A Szombathelyi Egyházmegye havilapja

EGY ÉVE KÖZÖTTÜNK

„Jézus tanítása élhető!” 

Tokár János OFM, plébános
a szombathelyi ferences templom új festményeiről 



Isten országának boldog hírnöke! 
Brenner Jánosra emlékezett egyházmegyénk

Mikor született az elképzelés a temp-
lom építéséről?
Egyházmegyénk legnagyobb, legfonto-
sabb kincsei közé tartoznak a szentjeink: 
Szent Kvirin és Szent Rutilus vértanúk, 
Szent Márton püspök, Szent Leonianus 
apát, Boldog Batthyány-Strattmann 
László, a szegények orvosa (és az ő 
szent életű felesége, Coreth Mária, 
akinek boldoggá avatási eljárása 2023. 
március 19-én elindul), Isten szolgája, 
Mindszenty bíboros és Boldog Brenner 
János vértanú. Hatalmas öröm volt 
mindannyiunk számára 2018. május 
1-én Brenner János boldoggá avatása 
Szombathelyen.

Már ekkor felmerült a gondolat, hogy 
Boldog Brenner János vértanúságának 
helyén templomot építsünk, amelyet 
az ő tiszteletére szentelünk majd fel. A 
következő évben elkészültek a vértanú-
ság útjának stációi Rábakethely és Zsida 
között. Ezután elkezdtük megvizsgálni 
annak a lehetőségét, hogy a vértanúság 
útját bejárhatóvá tegyük egészen addig 
a házig, ahol Boldog Brenner János 
meghalt, Zsida község egyik házának 
közvetlen közelében. 

Így született meg - sok megbeszélés és 
helyszíni bejárás, valamint Szentgott-
hárd Önkormányzatával folytatott 
egyeztetések után - az a döntés, hogy 
ha lehetséges, ezen a helyen, Brenner 
János vértanúhalálának a pontos helyén 
kellene felépíteni a tiszteletére szentelt 
templomot. Így Zsida község is, melynek 
eddig csak egy imaterme volt, igazi 
templomot kapna.

Milyen lépések történtek eddig? 
Sikerült megvásárolnunk két telket 
Zsidán. Az egyik telken az a ház áll, 
melynek falánál Boldog Brenner János 
meghalt, és ahová behozták a holttestét. 
A másik telek pedig lehetővé teszi ennek 
a területnek a megközelítését a falu 
főutcája felől.

Van-e már konkrét elképzelés, foly-
tak-e már részletes tárgyalások az épí-
tendő templomról: pl. forma, méret?
A szándékunk az, hogy megőrizzük 
annak a háznak egy jelentős részét, 
ahová Boldog Brenner János holttestét 
behozták, hiszen ezt a helyet megszen-
telte az ő kiomló vére, az ő életáldozata. 
A felépülő templom valamilyen módon 
össze lesz kapcsolva ezzel a szent hely-
ként megőrzött házrésszel. A felépítendő 
templomról elkészültek az első vázlat-
tervek, a következő lépés a legmegfele-
lőbb terv kiválasztása lesz.

Milyen fi nanszírozásból, pontosan hol 
és mikor készülhet el? 
A templom felépítését részben az egy-
házmegye fogja fi nanszírozni, de várjuk 
majd a hívek és minden Brenner Jánost 
tisztelő adakozó segítségét is. Nehéz 
pontos dátumot mondani a befejezésre. 
Reméljük, néhány éven belül felszentel-
hetjük a Boldog Brenner János-templo-
mot Zsidán Isten dicsőségére, sok hívő 
ember lelki épülésére, az ide érkező 
zarándokok örömére!

János atya tudta, hogy életveszélyben van, de ez nem szegte kedvét: boldogan 

vállalta a halált Krisztusért - mondta Brenner Jánosra emlékezve szentbeszédé-

ben Márfi  Gyula nyugalmazott veszprémi érsek a Székesegyházban. A decem-

ber 10-én tartott ünnepen került sor Harangozó Vilmos nyugalmazott kőszegi 

plébános kanonoki beiktatására. A szentgotthárdi Nagyboldogasszony-temp-

lomban tartott litániával vette kezdetét az esti program, amelyet szentmise, 

majd zarándoklat követett. Rábakethelyen Székely János megáldotta a Boldog 

Brenner János emlékére készült, felújított Piéta-szobrot. A zsidai emlékkereszt-

nél a megyéspüspök bejelentette: a Szombathelyi Egyházmegye megvásárolta 

azt a telket, amelyen egykor megtalálták János atya holttestét és a tervek szerint 

tiszteletére templomot építenek ezen a helyen. Székely János megyéspüspököt 

kérdeztük az új templommal kapcsolatban.
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Példakép mindannyiunk számára 
20 éve avatták boldoggá Batthyány-Strattmann Lászlót

Fotó: Jámbori Tamás

Tanulmányai
Gyermekkora óta érezte, hogy orvosi pályához van hivatása, de 
József bátyja halála után édesapja őt akarta a hatalmas birtok 
élére állítani. A bécsi gazdasági főiskolára iratkozott be, majd 
elment katonának. Utána kémiát, fi lozófi át tanult, sokat zenélt, 
zongorázott. Útkeresése akkor találta meg a helyes irányt, 
amikor 1896-ban beiratkozott az orvosi egyetemre. Édesapja 
1897-ben gyomorrákban meghalt. Édesanyja szenvedésénél csak 
tehetetlen szemlélő volt, apja szenvedéseit már sokféleképpen 
tudta enyhíteni. A haldokló apa ekkor mondta fi ának: „Légy 
orvos, mert sok emberen tudsz segíteni!” Bécsben 1900. június 
9-én avatták doktorrá. Ekkor már két éve házas volt. 

Házassága, családi élete
Blanka nővérénél ismerkedett meg Coreth Mária Terézia 
grófnővel és ezzel megalapozta boldog házasságát. Az osztrák, 
orosz, francia családból származó Coreth Mária Terézia vallá-
sos családból származott, a Sacré Coeur-ben nevelkedett. 1898. 
november 10-én a bécsi Votivkirchében örök hűséget esküdtek 
egymásnak.
Házasságukból 14 gyermek született (3 kis korában meghalt): 
Ödön, Ludovika (Lili), László, Anna, Iván, Blanka, József, Mária 
Terézia, Ferenc és Franciska (ikrek) és Károly. 

Hűségben és szeretetben éltek. Sokat lehetne szólni példás 
családi életéről, hogyan nevelte gyermekeit nemcsak becsületre, 
munkás életre, hanem a szegények szeretetére is. „Gyermekeimet 
arra nevelem, hogy hivatást válasszanak és abból éljenek meg”- 
mondta, amikor fi gyelmeztették, hogy ne legyen olyan nagylel-
kű az adakozásban, hanem gondoljon gyermekeire. 

A gyógyító orvos 
Bármennyire is vonzó családi élete, mégis mint gyógyító orvost 
ismerik. 1902-ben már felépítette magánkórházát Köpcsényben. 
Nagy kedvvel és hivatástudattal vetette bele magát az orvosi 
munkába. Elsősorban a szegény betegeket gyógyította. 
Kezdetben többen azt gondolták, hogy dr. Batthyány László csak 
szórakozásból foglalkozik gyógyítással. A híres szemész profesz-
szor, Grósz Emil ezt írta róla: „Valóban hivatásszerűen foglalko-
zott az orvosi tudománnyal és nem úri passzióból. Igen ügyes 
kezű és lelkiismeretes operatőr volt, orvos, aki soha nem kímélt 
sem fáradságot, sem időt, sem a saját egészségét, hanem szen-
vedő embertársainak mindig, minden pillanatban segítségére 
sietett.” Az utána itt maradt műtéti naplók és ambulánskönyvek 
hangosan beszélnek, a számok bizonyítanak és meggyógyított 
betegeinek ezrei tanúskodnak rendkívülien hatalmas munkás-
ságáról”.
Az első világháború idején kórházát 120 ágyra bővítette, hogy a 
beteg katonáknak is legyen hely benne. Felesége is segédkezett 
neki a műtéteknél és óvodát is létesített Köpcsényben. Mivel a 
körorvos is bevonult katonának, ő látta el a körorvosi szolgála-
tot is Köpcsényben és környékén. 

Körmendi évei
Trianon után Köpcsény Ausztriához került, ekkor Körmendre 
költözött. Még 1915. április 19-én megkapta a körmendi hitbizo-
mányi majorátust, a hercegi címet és a Strattmann nevet. Kör-
menden első dolga volt, hogy a kastélyegyüttes jobb szárnyában 
szemészeti klinikát rendezett be. A kórháznak itt is nagy volt a 
forgalma, akárcsak a köpcsényinek. Sokszor 70 vagy 100 beteg 
várta. Első évei és háborús működése idejét beszámítva 20 ezer 
műtétről beszélnek. 

Ebben az évben emlékezünk Boldog Batthyány-Strattmann László herceg boldoggá avatásának 
20. évfordulójára. Havilapunkban sorozatot indítunk, amelyben dr. Gyürki László pápai prelá-
tus, a boldoggá avatási eljárás egyházmegyei szakaszának ügyvédje segítségével idézzük fel a 
hercegorvos életét. 

Gyermekkora
Dunakilitin született 1870. október 28-án. Apja Batthyány József, 
anyja a Csákányból származó Batthyány Ludovika. A család nyolc 
gyermeke közül László a hatodik. 1870. november 4-én keresztel-
ték meg és a László, Antal, János, Lajos nevet adták neki.

Még csak 6 éves volt, amikor a Duna vize elöntötte a községet. 
Mentőcsónakon hozták ki a megrémült gyermekeket és vitték Raj-
káig. Ettől kezdve Köpcsény (mai Kittsee) lett életének színtere, itt 
születtek gyermekei, itt élt 1920-ig, amikor Körmendre költözött.

Elég korán családi tragédia árnyékolta be gyermekkorát: alig 8 
éves, amikor édesapja elhagyta családját, és feleségül vette édes-
anyja társalkodónőjét, Kornis Antóniát. László beteg édesanyját 
annyira megviselte a szomorú eset, hogy 39 éves korában, 1882. 
július l4-én meghalt. László ekkor 12 éves. 

Már 9 éves korában beadták a jezsuiták kalksburgi (bécsi) kollégi-
umába. Az édesapa nagy magyar volt, ezért fi át elhozta Bécsből, 
és a kalocsai jezsuitákhoz íratta be. Magántanulóként Ungváron 
érettségizett 1890-ben.
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Mindezt ingyen végezte. Birtokai jövedelmének 2/3 részét 
nyelte el a kórház. Nem volt olyan jótékony gyűjtés, vagy 
nemes intézmény, amelyhez Batthyány László ne járult 
volna hozzá. Már Köpcsényben is összeírta a segítségre 
szoruló szegényeket egy 14 lapból álló kis jegyzetfüzet-
ben. Ugyanezt megtette Körmenden is. A felmérés 51 
körmendi szegény család helyzetét vizsgálja meg. 

Működésének értékelése
Az emberek már életében szentnek tartották. Schioppa 
nuncius a közvéleményt fejezte ki a pápának küldött 
jelentésében 1923. november 10-én : „A magyarok azt 
tartják, hogy szent ember, de én biztosíthatom Szentsége-
det, hogy valóban az is.”
Súlyos, 14 hónapig tartó szenvedés után 1931. január 
22-én fejeződött be élete. Bécsben Piffl  bíboros szentelte 
be. Körmenden a kastély kápolnájában ravatalozták fel 
és három napon át végeláthatatlan sorokban vonultak el 
koporsója előtt szegényei, gyógyult betegei. A beszentelést 
végző Mikes János püspök mondta, hogy nem érte, hanem 
hozzá kell imádkozni, mert szent élete által nyitva találta 
a mennyország kapuját. Körmendről január 27-én vitték 
Németújvárra a családi kriptába. Mivel egyre többen 
keresték fel sírját, 1988. május 28-án felhozták koporsóját 
a templom előcsarnokába.  

Boldoggá avatási eljárás 
Az eljárás 1944. augusztus 30-án indult meg. A háborús ese-
mények, valamint az utána következő kommunista diktatúra 
évtizedei alatt az ügy teljesen leállt. Kardos Klára 1977-ben 
Eisenstadtban kiadta Batthyány László 1926-ban írt naplójának 
teljes szövegét. Ezzel az ügy újabb lendületet vett.
1992. július 11- én a Kongregáció kijelentette, hogy 
dr. Batthyány-Strattmann László hősies fokon gyakorolta életé-
ben az isten- és emberszeretet erényeit. Időközben megvizsgál-
ták azt a gyógyulást, amely Batthyány László közbenjárására 
1989-ben történt. 

2002. július 5-én lezárult a boldoggá avatási eljárás. 2002. no-
vember 15-én hivatalosan bejelentették, hogy a boldoggá avatás 
2003. március 23-án lesz.
 II. János Pál pápa avatta boldoggá. Jelen volt a teljes magyar 
püspöki kar, több ezer pap és hívő a Szent Péter téren. A hálaadó 
szentmise a Szent Pál bazilikában és a Magyarok Nagyasszonya 
kápolnában volt.
Körmenden a hálaadó szentmise húsvéthétfőn délután volt a 
kastély előtti téren négy püspök, több száz pap és több ezer hívő 
jelenlétében.

Legyünk hálásak értük!
Állandó diakónusokat szentelnek egyházmegyénkben Pünkösdkor
2023. pünkösdhétfőn 4 állandó diakónus szentelésére kerül majd sor egyházmegyénkben. A rendkívüli alkalom apropóján 
kérdeztük Fekete Szabolcs Benedek segédpüspököt a szolgálatról, a feladatokról.

Állandó diakónus-jelöltek balról jobbra: Császár Tamás, Frikk József, dr. Marx Gyula, Pászner Gábor
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2023. pünkösdhétfőn 4 állandó diakó-
nus szentelésére kerül majd sor egy-
házmegyénkben. A rendkívüli alkalom 
apropóján készítjük a beszélgetést. 
Kezdjük talán azzal, hogy kiket hív az 
egyház állandó diakónusoknak? Mi a 
szerepük, feladatuk? Hogyan, miért 
alakult ki ez a szolgálati forma az 
egyházban?
A hívás az mindig Istentől jön! A diakónu-
si szolgálat hivatás: Isten vágyat ébreszt 
valakiben, hogy elkötelezettebben legyen 
jelen az Egyház életében. Számos ilyen 
személyt ismerünk, akik Egyházmegyénk-
ben elindultak a lektor és akolitusképzés 
útján. De nyilván rajtuk kívül is sokan 
vannak, akik rengeteget tesznek Isten or-
szágának terjedéséért. Az első diakónusok 
kiválasztásánál viszont a már felavatott 
akolitusok közül választott a megyéspüs-
pök, a képzésükkel megbízott vezetőkkel 
való konzultáció után. A diakonátus 
létrejöttét hagyományosan az Apostolok 
Cselekedeteiben leírtakból eredeteztetjük,  
ahol a 6. fejezetben arról van szó, hogy 
az apostolok 7 férfi t kézrátétellel fölszen-
teltek az asztal szolgálatára, vagyis az 
Egyház karitatív ügyeinek intézésére, míg 
az apostolok fönntartották maguknak az 
Isten szavának szolgálatát. Ez a szerepük 
azonban a középkortól háttérbe szorult, 
inkább csak a liturgikus cselekményben 
vettek részt. A II. Vatikáni Zsinat azonban 
újra teljes szerephez juttatta a diakoná-
tus intézményét. A zsinati atyák ekkor 
fontosnak érezték a diakónusok állandó 
jelenlétét az Egyházban, ezért lehetővé 
tették, hogy  a cölibátus kötelezettsége 
nélkül a kiválasztott férfi ak újra betöltsék 
liturgikus és szociális küldetésüket.

Ha pl. egy szentmisét veszünk alapul, 
miben lesz az más, ha egy állandó dia-
kónus végzi a szolgálatot, mintha egy 
felszentelt pap mutatja be az áldozatot?
 A diakónus nem tud szentmisét bemu-
tatni, mivel az a papság szentségéhez 
van kötve. Ugyanakkor egy diakónus 
által vezetett igeliturgia abból kifolyólag, 
hogy a papság rendjének első fokozatá-
ban részesült, többlettartalmat hordoz. 
Nem kell például külön engedélyt kérni 
a prédikáció végzéséhez, hiszen neki már 
feladata, hogy hirdesse az evangéliumot 
és tanítson, ne csupán felolvasson egy 
más atya által megírt homíliát.

Miben más egy diakónus, mint egy elkö-
telezett hívő? És miben más, mint egy 
felszentelt pap? 
A diakónus az egyházi rend szentségében 
részesül. Szentséget felvenni pedig annyit 
jelent, hogy többletkegyelmet kapok 
Istentől. Ez az ajándék alázattal kell, hogy 
eltöltsön úgy egy diakónust, mint egy pa-
pot, és még inkább egy püspököt. És ezzel 
meg is válaszoltam a kérdés második fe-
lére, hiszen az egyházi rend egy speciális 
szentség, amelynek három fokozata van.

Mennyire elterjedt ez a szolgálati forma 
Magyarországon? 
Vannak egyházmegyék, ahol ez évtizedek 
óta bevett gyakorlat, és van néhány, ahol 
nem került bevezetésre. Az előbbi helye-
ken mára már úgymond természetes, 
hogy  a szentmiséken és egyéb szolgá-
latokban segédkezik egy diakónus.  A 
jövő fogja eldönteni, hogy a diakónusok 
szerepe hogyan alakul és hogyan válik 
gyümölcsözővé korunkban.

A Szombathelyi Egyházmegyében ez az 
első alkalom, hogy állandó diakónuso-
kat szentelnek. Miért érezték fontosnak, 
hogy erre a szolgálatra is kiválasztásra 
kerüljenek testvérek?
 Ma, amikor a szervezés és a technika 
személytelenné teheti az életet, különö-
sen szükség van arra, hogy az Egyház 
megfelelő emberekkel végezze karitatív 
tevékenységét, főleg a betegek és elhagya-
tottak között. Ahová a pap már nem tud 
eljutni, ők megtehetik…

Kérem, hogy néhány mondattal mutas-
sa be a kiválasztott testvéreket. 
Érdemes lenne a legközelebbi számban 
megkérni a jelölteket arra, hogy mutat-
kozzanak be havilapunk hasábjain. A ne-
vüket mindenképpen már most megemlí-
tem: Pászner Gábor a Kőszegi Plébániáról, 
Császár Róbert a Felsőszölnöki Plébániá-
ról, Frikk József Szombathelyről, Dr. Marx 
Gyula pedig Zalaegerszegről.

Hogyan lehet elkerülni, hogy a diakó-
nusokban ne a papok pótlóit, sem pedig 
ellenségeit lássuk? 
Jövőbe mutató kérdés… merthogy mindez 
valóban elkerülendő! Ahogy azonban 
egyik-másik paphoz jobban kötődnek a 
hívek, főleg azokon a helyeken, ahol több 
atya is szolgál egyszerre, könnyen kiala-
kul egyfajta vetélkedés. A leendő diakónu-
soktól már most kérjük, hogy  kölcsönös, 
jó együttműködésre törekedjenek minden-
kori plébánosukkal, a hívektől pedig azt, 
hogy ne legyenek feszültségek szítói. 

Az Ön véleménye szerint a hívek, a 
társadalom mennyire készült fel az 
állandó diakónusok megjelenésére, 
szolgálatára? Ma azért még az a gon-
dolkodás, hogy az az egyházi, érvényes, 
amit a pap csinál, jóváhagy. 
A diakónusok jelenléte a társadalmi 
megítélésben nem, vagy alig játszik 
szerepet. Ahogy az Egyház, és benne a 
papság szerepe is egyre inkább háttérbe 
szorul. Ezt tudomásul kell venni. A hívek 
körében viszont újdonság lesz az új állan-
dó diakónusok megjelenése. Hiszem azt, 
hogy valami szép, Isten által akart dolog 
történik általuk, valami felpezsdül itt, az 
Úr szombathelyi egyházmegyei szőlőjében 
szolgálatuk által. 

Az állandó diakónusok feladják eredeti 
foglalkozásukat és csak egyházi hivatá-
suknak élnek?
 Ha szabad így fogalmaznom, lesz egy 
újabb „munkáltatójuk”: az Aratás Ura… 
de emellett megmarad a jelenlegi mun-
káltatójuk is, tehát ilyen szempontból 
nem jelent változást. Szolgálatukat 
szabadidejükben végzik, ún. ex caritate, 
vagyis szeretetből.

Az állandó diakónusoknak is a püspök 
ad megbízatást, hogy mely településen, 
plébánián kell szolgálatot elvégezniük, 
vagy az atyák keresik meg feladattal a 
testvéreket és hívják, ahol éppen szük-
ség van rájuk? 
Alapvetően abban az egyházközségben 
fognak szolgálatot teljesíteni, ahol eddig 
is. Püspöki megbízással azonban bárhol 
az Egyházmegyében, ha a helyzet úgy 
hozza. Főleg, ha egy atya helyettesítése 
nem megoldható, ilyenkor számítunk 
segítségükre.

Az egyházmegye papjai hogy fogadták 
az állandó diakonátus rendszerének 
megjelenését? 
Érdeklődve. Még nekik is szokniuk kell 
ezt az újabb felállást. Egy-egy püspöki 
intézkedésnél van úgy, hogy ellenállást 
tapasztalunk a papság részéről. Ebben 
a  kérdésben viszont ilyet nem tapasztal-
tunk, nagy örömünkre.

Milyen felkészülés előzi meg, amíg 
valaki a szentelésig elér? 
Egyrészt kétéves képzésen vannak túl 
azok, akik akolitusokká lettek avatva, 
és újabb kétéves képzésen vettek részt 
jelenlegi jelöltjeink. Az előbbi itt, Szombat-
helyen folyt, míg az utóbbi Vácott. Sok idő 
és energiaráfordítást igényelt ez tőlük, 
de szívesen vállalták. Legyünk hálásak 
lelkesedésükért!
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Jubileumi évek kezdődnek a ferences rendben

2023 és 2026 között tartja a ferences szerzetescsalád Assisi Szent Ferenc földi életének utolsó négy esztendejére emlékezve 
jubileumi ünnepségsorozatát. Tokár János ferences szerzetest, a szombathelyi Szent Erzsébet Plébánia vezetőjét kérdeztük a 
jubileumokról, és a templomban nemrég megáldott festményekről. Ezek különlegessége, hogy ferences szentek a 8 boldogság 
egy-egy boldogságmondásával vannak párhuzamosan megfestve. 

Milyen események történtek Szent 
Ferenc életében 1223-1226 között, 
amelyekre a rend és mi hívők is emlé-
kezünk?
Ez a 2023 és 2026 közötti időszak magá-
ban foglal több 800. évfordulót: a Regula 
és a Grecciói karácsony (2023), a Stigma-
tizáció (2024), a Teremtmények éneke 
(Naphimnusz) létrejötte (2025), valamint 
Ferenc tranzitusa (2026) jubileumát. 

Mi az, amit az ünnepségsorozattal 
üzenni szeretne a rend a világnak?
2022. november 29-én nyitotta meg jubi-
leumi ünnepségsorozatát Massimo Fusa-
relli, a rend generálisa a Fonte Colombó-i 
szentélyben, a ferencesek „Sínai-hegyén”. 
„Minden alkalommal, amikor útra kelünk, 
tudjuk, hogy újra fellobban az a szikra, 
amely az Evangélium követésére indított 
bennünket” – mondta a rend vezetője, 
amivel az elkövetkező évek mottóját is 
megadta. Ha rendszeresen csendben 
összeszedjük magunkat, hogy az Evangé-
liumot egyedül és közösségben is olvasva 
imádkozzuk, ha hagyunk "haszontalan" 
időt arra, hogy Isten vagy a másik ember 
számára megszólíthatók legyünk, ha ál-
dozunk a fi gyelmünkből arra, hogy valódi 
találkozásaink legyenek, lesz spirituális 
alapja életünknek. Így képessé válunk 
arra is, hogy meghívó emberek legyünk, 
azaz megszólítsunk életünkkel és szava-
inkkal olyan embereket, akiket a Jóisten 
közöttünk akar üdvözíteni.

Önhöz melyik esemény áll a legköze-
lebb? Ami újból és újból lelkesedéssel 
tölti el, amiről szívesen beszél az embe-
reknek, amiről üzenetet is átad?
Az „akciók” mindig jobban megfogtak. 
Szent Ferencnek tulajdonított mondás ez 
is: „Quanto fa, tanto sa.” (Amennyit teszel, 
annyit érsz.) És most azért választom in-
kább a tranzitust, mert mögötte egy vég-
telen, betölthetetlen teremtményi vágy 
feszül. Ferenc kéri a Keresztrefeszítettet, 
hogy úgy szerethessen, ahogy Ő. És a Sze-
rető Úr bepillantást enged számára – az 
Ő halálos szeretetébe. Ez nem a negédes 
üresség, nem az egymást nyaló-faló ámí-
tás, nem a percnyi érzelmi tolulás. Ez egy 
örvény, egy egyre táguló, mélyülő vonzás 
– ahol én nem leszek, és Ő van.

Decemberben készítjük az interjút, még 
karácsony előtt. Ahogy említette, Szent 
Ferenc Greccióban betlehemet készített, 
hogy Jézus születését megelevenítve ün-
nepelje a karácsonyt. Látjuk a csillogó 
üzleteket, érezzük az év végi hajszát, 
közben látjuk a háború borzalmait és a 
megfáradt arcokat is. Mi az, ami elfor-
dít minket attól, hogy az ünnep valódi 
lényegét, Isten fi ának megtestesülését 
ünnepeljük, éljük át ezekben a hetek-
ben, napokban, úgy ahogy egykor Szent 
Ferenc is tette?
Mi. Én, te… – legalábbis, ha Szent Ferenc 
gondolkodása szerint akarok válaszolni. 
„És nem is a gonosz lelkek feszítették őt 
keresztre, hanem velük szövetkezve te 
feszítetted és feszíted meg újra meg újra, 
valahányszor a vétkekben és a bűnökben 
gyönyörűségedet találod.” (Intelmek 5,3) 

Hogy mit hordozok a szívem mélyén, 
miféle vágyakat! A kirakat mellett úgy 
is el lehet menni, hogy nem érint meg. A 
háború borzalmait mi okozzuk, amikor a 
bennünk dúló ellenségeskedést nem tudja 
megfékezni, legyőzni a sértettség elenge-
dése, a fájdalmakon túltekintő békejobb, 
a gyengédség, a kereszt titkát ismerő és 
megélő alázat. A megfáradt arcok a mi ki-
merülésünk, túlhajszoltságunk. És ugyan 
miért hajszoljuk magunkat?

Szombathelyen, Zalaegerszegen hogyan 
tudnak bekapcsolódni a rend ünnepsé-
geibe? Erről már van-e valami elképze-
lés?
A rend vezetése egy 21 oldalas dokumen-
tumot nyújtott át számunkra, amelyből 
lehet ötleteket venni. Inkább elméleti, 
intellektuális síkon mozog, és ránk bízza, 
hogy bővítsük, elmélyítsük. Csak jelzéssze-
rűen néhány foghatóbbat a legközelebbi 
Grecció – karácsony fejezetből:
„Vizsgáljuk meg, hogy hogyan ünnepeljük 
a Karácsonyt és más liturgikus ünnepe-
ket, hogy lássuk, hogy mennyire tükrö-
zik azok a szent ferenci egyszerűséget, 
szegénységet és alázatosságot.”
„Vigyük közel az Anyaszentegyházat 
azokhoz a testvéreinkhez és nővéreink-
hez, akik egzisztenciálisan egyházi közös-
ségeink perifériáira szorultak.” 
„Támogassunk különböző befogadó 
központokat, ahol árva gyermekekkel 
vagy utcagyerekekkel foglalkoznak, akik 
valamilyen függőségtől vagy egyéb körül-
ménytől szenvednek.” 

SZENT PASZKÁL SIENAI SZENT BERNARDIN SZOLÁNÓI SZENT FERENC DUNS SCOTUS



November utolsó vasárnapján P. Berhi-
dai Piusz tartományfőnök áldotta meg 
a templom új festményeit, amelyek a 8 
boldogságról szólnak, és amelyet mel-
lékletképpen az olvasók is láthatnak. 
Ritkán kerül megfestésre a 8 boldogság, 
de talán még ritkább, ahogy ez a temp-
lomban bemutatásra kerül. Kérem, 
hogy erről meséljen.
Régóta foglalkoztatott a 8 boldogság 
bemutatásának lehetősége a képzőművé-
szet eszközén keresztül. A templomunk 
„szent folyosói” részének jobb oldalára a 
keresztút került korábban, a bal oldali fal 
kínálta magát. Két kis fülkében végződik: 
jobbra a megostorozott és meggyalázott 
Jézus szobrával, balra – ahogy a szentély-
be belépünk – a koldus betlehemi születés, 
majd tovább még egy kép: Mária a kicsiny 
Jézussal, akinek már fején a töviskoszo-
rú, és a szomorú, fájdalmas tónus körbe 
a képen. Fontos szembenéznünk Jézus 
tanításának mélységével: micsoda boldog-
ságokkal kecsegtet minket? Valóban erre 
vágyunk?

Mely ferences szentek láthatók az egyes 
boldogságmondásokhoz megfestett 
képeken és miért őket választották?
Baylon Szent Paszkál, Sienai Szent 
Bernardin, Solanoi Szent Ferenc, Boldog 
Duns Scotus János, Pietrelcinai Szent Pio, 
Alcantarai Szent Péter, Szent Bonaventú-
ra, 7 magyar ferences vértanú.
Mindegyik szent egy-egy 
boldogságmondással van párhuzamosan 
megfestve. Aki egy kicsit is ismeri az 
életüket, a megfeleltetést felismerheti. És 
van egy kis segítség is a képek alatt, rövid 
versben.

Mit szeretnének ezekkel a képekkel 
üzenni, kifejezni?
Ferences templom, ferences közösség, 
ferences kifejezési forma. A templomok 
valamilyen formában mindig az evangéli-
um „lefordítását” is vállalták (biblia pau-
perum). Íme, itt van néhány korábban élt 
ember, aki saját műveltsége, élethivatása 
szerint megmutatta, hogy Jézus tanítása 
élhető és őt - bármennyire is ellentmondá-
sosnak tűnik - halálosan (Érte magunkat 
egészen és önzetlenül odaadni) szeretni 

– boldogság.
Ki készítette a képeket?
Terebesi Gyula 28 éves fi atalember, aki 
Ungváron született, a Képzőművészeti 
Egyetemen tanít, és diáktársai csak „kis 
Munkácsynak” hívták. Ő festette a jános-
házi templomban található Szent László 
monumentális képet is. 

Miért gondolták, hogy a szombathelyi 
templomban egy ilyen alkotásnak helye 
van?
Jó, ha néha valódi boldogságtartalmak-
kal is traktáljuk az embereket. Ahogy a 
fenti sorokból a karácsonyi látszathan-
gulat-örömködés kérdőjeleződött meg, 
itt azon a folyosón, ahol keresztlevélért, 
temetési ügyekben, mindenféle egyházi 
ajánlásokért, viszonylag liturgiamentesen 
meg lehet fordulni, olykor a várakozás 
közben van idő a szemnek és a léleknek is 
„pályára lépni”.

PIETRELCINAI SZENT PIÓ ALCANTARAI SZENT PÉTER SZENT BONAVENTÚRA HÉT MAGYAR MÁRTÍR

A Szombathelyi Egyházmegyében hívői kezdeményezésre Boldog Brenner 
János ünnepén közös imába kezdtünk papjainkért. Célunk az volt, hogy 
egyházmegyénk minden jelenlegi és leendő lelkipásztorát lelkileg fogadja 
örökbe valaki, aki egy éven keresztül kíséri őt lélekben-imádságban. 

Nagy örömünk, hogy december 10-e óta minden lelkipásztorunkért 
személyesen imádkozik valaki. Mivel még többen szeretnének imát vál-
lalni, az atyák neve másodszor is kihúzásra kerül, így papjaink mellé már 
egy második ember is társulhat imádságban.

A kezdeményezéshez továbbra is lehet csatlakozni. 
A Pasztorális Iroda folyamatosan fogadja a jelentkezőket.
Elérhetőségek:
E-mail: pasztoralis@martinus.hu
Tel: 94/513-198
Cím: Szombathelyi Egyházmegye 9701 Szombathely, Pf. 41.

Fogadj örökbe egy papot!

Imaháló lelkipásztorainkért



Szent Márton Útján – kerékpárral, kamerával
Szent Márton ünnepére elkészült a Pozsonytól Szombathelyig tartó Szent Márton Zarándokutat ezúttal a kerékpárosok szemszö-
géből bemutató kisfi lm. Az alkotást a cikk végén található QR-kód alatt Önök is megnézhetik. A fi lm készítéséről, a kerékpárúton 
szerzett élményekről beszélgettünk az alkotóval, Németh Mártonnal. 

Mi már régebb óta ismerjük egymást, hiszen dolgoztunk együtt 
néhány fi lm elkészítésében. Azt viszont még nem tudom rólad, hogy 
mi pl. az első Szent Mártonhoz köthető emléked?  
Szívesen mondanám humorosan, hogy ez természetesen a nevem, 
de azt nem én választottam. Az első igazi emlékem általános iskolás 
koromból sejlik, ami a Szent Márton-napi hagyományokhoz kapcso-
lódik. Talán Lendvai Zoltán atya mesélt nekünk a Püspöki Általános 
Iskolában, a köpenymegosztásról és a hozzá fűződő hagyományokról, 
szellemiségről. Egyébként közel lakunk a Szent Márton-templomhoz, 
oda jártunk, járunk szentmisékre. Tehát van egy erős érzelmi kötődés is. 

Első szentmártonos fi lmedet mikor 
készítetted? 
Diákokkal forgattam az első Szent Már-
tonhoz kapcsolódó fi lmjeimet. Az egyiket 
Aigner Géza atyával, a másikat Molnár 
János atyával, aki akkor még a Brenner 
Kollégium lelki vezetője volt. A feladat 
Szent Márton életének, örökségének, kul-
tuszának, emlékeinek bemutatása és meg-
ismertetése volt a fi atalok szemszögéből, 
iskolai ismeretterjesztés céljából. Ennek 
már nagyjából 10 éve. Szent Mártontól 
azóta sem szakadtam el, mivel a Szombat-
helyi Egyházmegye és a Szombathelyi Tv 
közös együttműködésében az egyházme-
gye Szent Márton titulusú templomairól 
is készítettem fi lmeket. Ezek megtekinthe-
tők az egyházmegye honlapján. 

Nemrégiben egy új feladatot kaptál: a 
Pozsonytól Szombathelyig tartó Szent 
Márton Zarándokútvonalat kellett 
kerékpáros szemszögből bemutatni, 
hiszen ez a turisztikai ágazat is fejlő-
dik, és az útvonal több lehetőséget is 
tartogat a kerekezők számára. Milyen 
szempontból mutatja be a fi lm az utat, 
mire helyeztétek a hangsúlyt, mi volt a 
koncepciótok?
Izgalmas kihívás volt a fi lm elkészítése, 
amelyre a Nyugat-Pannon Kft.-től kap-
tunk felkérést. Az út több állomását igye-
keztünk bemutatni, pl. Pozsony, Moson-
magyaróvár, Ásványráró, Győr, Lébény, 
Andau, Sopron, Kőszeg, Szombathely 
Szent Mártonhoz kapcsolódó helyszíneit, 
emlékeit. Bejártuk a templomokat, köztéri 
alkotásokat is, és természetesen kerékpá-
ros pihenőhelyeket is bemutattunk. Egy 
komplex képet szerettünk volna adni az 
útról, hogy aki ezen végigteker, egy kicsit 
jobban tudja, hogy mit láthat.
A célunk a fi lmmel nemcsak a turisztikai 
értékek bemutatása volt, hanem hogy ki-

hangsúlyozzuk a lelki elmélyülés lehetősé-
gét is. Megmutassuk a fi ataloknak, hogy 
ki lehet szakadni a mobil és az internet 
világából, hiszen a környezetünk tele van 
izgalmas, felfedezésre váró helyszínekkel, 
valamint, hogy a vallás, a lelki elmélyü-
lés, feltöltődés, szerves részét képezheti 
egy-egy utazásnak. Megfér egymás mel-
lett az ima és a szelfi . 

Aki még nem készített fi lmet, csak a 
családról néhány mobilos felvételt, az 
talán nem tudja, hogy mivel jár egy 
ilyen alkotás elkészítése, kezdve az 
ötleteléstől a végső verzióig. Egy kicsit 
avasd be az olvasókat, hogyan zajlik 
egy fi lmnek az elkészítése. 
A fi lmkészítés csapatmunka: kezdve a 
megrendelőtől a szereplőkön át a kivite-
lezőig, mindenkinek folyamatosan együtt 
kell gondolkodnia. Amikor megszületik 
az alapötlet, akkor mindig szárnyal a 
fantázia, hogy miként mutassuk be az 
adott témát. Ugyanakkor fel kell készül-
nünk arra, hogy a körülmények folyama-
tosan változhatnak. A cél, hogy ezeket a 
kompromisszumokat úgy tudjuk áthidal-
ni, hogy az eredeti üzenet megmaradjon. 
Itt is szeretnék köszönetet mondani a 
fi lmben lévő két szereplőnknek: Mes-
kó-Csépány Annának és Meskó-Csépány 
Krisztiánnak, akik végig kitartó türe-
lemmel és rugalmassággal kezelték az 
újabb és újabb kihívásokat. Volt jelenet, 
amit vagy a természetes fények hirtelen 
változása, vagy a háttérben váratlanul 
felbukkanó emberek miatt, esetleg tech-
nikai okokból több, mint tízszer kellett 
újravennünk.  Emellett azonban jó volt 
látni rajtuk is, hogy megérintette őket az 
út szellemisége. 
Visszatérve, az alapötletből forgató-
könyvet készítünk, ami azt jelenti, hogy 
megtervezzük lépésről lépésre – kockáról 

kockára – hogyan néz majd ki a fi lm, mit 
látnak a nézők. Ezt követően bejárjuk a 
helyszíneket, megtervezzük a felvétele-
ket, próbáljuk a fényviszonyokat fel-
mérni – tehát mikor hol, honnan, merre 
világít a nap, mert ez rendkívül fontos a 
fi lmkészítésben, ha nem csak mestersé-
ges fénnyel, vagy stúdióban dolgozunk. 
Pl.: elmentünk előzetesen Pozsonyba, a 
Szent Márton-templomhoz és bár volt egy 
elképzelésünk, hogy milyen jelenetsorral 
kezdődjön a fi lm, de körbejárva a hely-
színt, a környező utcákat, rátaláltunk egy 
jobb megoldásra, mint amit eredetileg 
terveztünk. A Duna túloldaláról ugyanis 
nagyon jó rálátás nyílt a templomra. Így 
inkább azt választottuk. Tehát a helyszín 
ismeretében alkalmazkodtunk a körülmé-
nyekhez.
 A gyártási folyamat általában feszített, 
hiszen óráról órára be van osztva egy 
forgatási nap. Ennek az az oka, hogy 
fi gyelemmel kell lennünk pl. a templo-
mok nyitvatartására, arra, hogy milyen 
napszakban terveztük a jelenetet. A nyitó 
és vége képsorokon a szombathelyi Szent 
Márton-templom látható, ahol minden-
képpen naplementében szerettünk volna 
forgatni, és így a Szent Márton-szobor 
árnyéka is megjelenik a falon, ami már 
az elején előrevetíti számunkra a fő 
üzenetet. Ezt ugye csak délután tudtuk 
leforgatni, és erre is – a gyorsan változó 
fényviszonyok miatt - csak kevés időnk 
volt. Tehát nagyon fontos volt, hogy mi-
kor érünk a helyszínre. 
Az elkészült felvételek pedig a forga-
tókönyv szerint kerülnek vágásra, itt 
próbáljuk meg észrevétlenné tenni az 
esetlegesen felmerülő változásokat az 
eredeti tervekhez képest. Így szeretnénk 
elérni, hogy a végén a néző egy szép alko-
tást láthasson.

A stábtagok (balról jobbra): Németh Márton, Meskó-Csépány Anna, Meskó Krisztián, Meskó-Csépány Krisztián
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Téged mi érintett meg az úton? Igaz, kamera volt a kezedben, de Neked kellett át-
gondolni mit és hogyan mutatnál be, amihez azért elmélyülés is kell.
Nagyon nagy élmény volt az egész út. Lébényben, a Szent Jakab-templomban úgy 
tudtunk csak forgatni, hogy éppen imádkoztak a helybeliek, és ez adott egy különleges 
atmoszférát ott, a helyszínen és reményeink szerint a fi lmnek is. Szerencsére mindenhol 
nagy szeretettel fogadtak minket, amiért hálásak vagyunk. Szerettem volna, ha ezek az 
érzések, amennyire lehet, a fi lmen keresztül is átsugározzanak és ösztönözzék a nézőket, 
hogy ne csak nézzék, hanem éljék is át a Szent Márton Út adta lelki-turisztikai élménye-
ket. 

Vannak-e trendek a fi lmkészítésben? Látjuk, hogy egy-egy téma feldolgozásakor 
többféle vizuális elemet is használnak már a fi lmkészítők, legyen az akár drón, 
akár több kameramozgató eszköz, arc vagy szem közeli képek, utólagos színezése, 
effektelése a képeknek. Erre kell-e már Neked is fi gyelni? 
Hatalmas a dömping, jobbnál jobb vizuális anyagok versenyeznek a fi gyelmünkért, szin-
te végtelen számban. A közösségi média, ha lehet, még tovább gyorsította ezt a folyama-
tot és itt kellene nekünk is megtalálni az utat a közönséghez. Ezért a fi gyelem megraga-
dása érdekében folyamatosan próbáljuk fejleszteni látásmódunkat és természetesen a 
technikát: egyre népszerűbbek a légifelvételek, az extrém nézőpontok, melyeket különbö-
ző akciókamerák biztosítanak. De bármilyen fejlődésen megy is keresztül a szakmánk, 
a legfontosabb mindig a történet, az üzenet. A tartalom kell, hogy az elsődleges legyen, 
amihez igazítjuk a technikát, és nem pedig fordítva. 

Mióta foglalkozol fi lmezéssel? Ho-
gyan-mikor került először kamera a 
kezedbe?
Ha nagyon messzire szeretném visszave-
zetni a szálakat, akkor talán mondhatom, 
hogy már gyermekkorom óta. Akkor 
persze még csak otthon, az udvaron 
játszottam el kitalált, saját fi lmötleteket, 
de igyekeztem pl. a játékidőt is tartani. 
Annyi időm volt egy történet bemutatá-
sára, ameddig egy klasszikus mozifi lm 
is tartott.  Később, a testvéremmel egy 
kezdetleges kamerával készítettük első 
kisfi lmjeinket, ahol már teljes jeleneteket 
vettünk fel és azokat számítógépen vág-
tuk össze. A középiskola kiválasztásában 
nagy szerepet játszott, hogy a Premontrei 
Rendi Szent Norbert Gimnáziumban volt 
egy stúdió, és Theodor atya szárnyai alá 
vette a fi lmkészítés iránt érdeklődő diá-
kokat. Ennek a munkának az eredménye, 
hogy 4. évfolyamon, amikor már Tálas 
József – aki most az Egyházmegyei Kato-
likus Iskolák Főhatóságának igazgatója 
– volt a médiatanárom és az ő koordiná-
lásával sikerült az Országos Középiskolai 
Tanulmányi Versenyen (OKTV) különdíjat 
kapnom. 

Mit szeretsz a fi lmkészítésben? Mi 
ragadott meg ebben az alkotótevékeny-
ségben az elmúlt években, hogy ebben 
próbálsz meg egyre jobb lenni? 
Nagyon összetett műfajnak tartom. Hi-
szen egyszerre fontos a történet, a vizuali-
tás és a zene. Mindenre fi gyelni kell, hogy 
ezek együtt jól működjenek és a végered-
mény harmonikus és élvezhető legyen. 
Emellett szeretem, hogy folyamatosan 
kihívások elé állít, amik sok mindenre 
megtanítanak, ahogy azok az emberek és 
élethelyzetek, akiket-amelyeket a fi lme-
zésnek köszönhetően ismerhettem meg.  
Hálás vagyok, hogy ezt csinálhatom és 
bízom benne, hogy nem csak én lelem 
örömömet az elkészült alkotásokban.  

A fi lmezés nem csak munka Neked, ha-
nem szenvedély is. Mit szeretnél üzenni 
a fi lmjeiddel? Vagy ha a legutóbbi 
fi lmhez kötjük, mit üzen általad Szent 
Márton a ma élő embereknek? 
Szeretnék történeteket elmesélni olyan 
gondolatokról, amelyek engem és – remé-
lem – sokakat foglalkoztatnak. Szerin-
tem nagyon fontos lenne, ha nyíltan és 
őszintén beszélgetnénk a minket érintő 
és érő dolgokról. Avassunk be másokat az 
örömünkbe és bátran beszéljük meg ne-
hézségeinket. Örülnék, ha úgy osztanánk 
meg egymással a gondolatinkat, ahogy 
Szent Márton osztotta meg a köpenyét a 
koldussal. Szerintem ez lehetőséget adna 
a felmerülő kérdések, problémák megvá-
laszoláslában és közös megoldásában. 

A fi lm akkor egy közös nyelv, egy áthi-
daló eszköz lehet az emberek között? 
Én nagyon remélem. Hiszek benne. 

Templommegáldás Vépen 

December 11-én áldotta meg Székely János megyéspüspök a 
vépi templom felújított belső terét és orgonáját. Mint Németh 
Tamás vépi plébános elmondta: a falak átvágásával a vizesedés 
okozta gondokra igyekeztek megoldást találni. A munkálatok 
miatt szükségessé vált a falak javítása is. A padok alatti területet 
újrabetonozták, új dobogókat építettek a padoknak, le is festették 
azokat. A két sekrestyében betonoztak, járólapokat raktak le, 
festettek. A templom két hátsó szoborfülkéjét - amelyekben Szent 
József és Szent Antal szobrai láthatóak - eredeti állapotába állítot-
ták vissza.
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ORGANIKUS PEDAGÓGIA SZAKIRÁNYÚ TOVÁBBKÉPZÉS indul Szombathelyen!

Egy felekezetközi, keresztény értékrendű, érzelmi intelligenciára alapozó (de világnézeti szempontból ún. semleges környezetben is 
hatékony) pedagógiai szemléletmód

Képzési idő és forma: 2 félév, levelező, felnőttképzés
A jelentkezés feltétele: pedagógiai, bölcsészeti, orvosi és egészség-
tudományi vagy hitéleti képzési területek valamelyikén lega-
lább alapképzésben szerzett diploma (aki nem rendelkezik ilyen 
végzettséggel, az vendéghallgatóként vehet részt)

Képzési helyszín: Martineum Felnőttképzési Akadémia, 9700 
Szombathely, Karmelita u. 1.

A képzés önköltsége: 120 000 Ft/félév
Jelentkezési határidő: 2023. január 8.
A képzéssel szerezhető kreditek száma: 120 kredit

A képzés keresztfélévben, februárban indul megfelelő számú jelentkezés esetén, és az oktatás csak szombati napokat érint, féléven-
ként 5-6 alkalommal.
A képzésről és a jelentkezésről bővebben: 
https://avkf.hu/kepzesek/szakiranyu-tovabbkepzes >Organikus pedagógia >Jelentkezési felületen > Képzés kiválasztása >Organikus 
pedagógia
A továbbképzés elsősorban jelenléti alkalmakra épül.
Szakvezető: Uzsalyné Pécsi Rita PhD, neveléskutató, főiskolai tanár

Idősek szinódusi találkozója 
Időpont: január 8. 15.00 
Zalaegerszeg, Mindszenty iskola (Zárda u. 25.)
Dr. Székely János megyéspüspök döntése szerint évről évre megszervezik a különböző csoportok szinodális találkozóit, segítve ezál-
tal, hogy egyházunk még inkább közösségi legyen.

Ökumenikus imahét 
Időpont: január 15-22. 

            
A Nehéz kérdések-világos válaszok - online előadássorozat
Amit Isten egybekötött, ember mégis szétválaszthatja? – Válás, érvénytelen házasság, újraházasodás az egyházi jogban
Előadó: Ipacs Bence 
Időpont: január 18. 18.00
Az előadáshoz a Microsoft Teams felületén lehet majd csatlakozni.
Az előadás regisztrációhoz kötött. Aki valamelyik korábbi online előadásra regisztrált, automatikusan megkapja a következő előa-
dások csatlakozási linkjét. Aki ezután szeretne regisztrálni, részvételi szándékát jelezze a pasztoralis@martinus.hu címen!
A regisztrált e-mail címekre az előadás előtt küldjük a csatlakozási információkat. 

Apa-lánya hétvége
Időpont: január 20-22. 
Helyszín: Szombathely Martineum Felnőttképző Akadémia (Karmelita u. 1.)
Információ és jelentkezés: www.martineum.hu

Egészségügyi dolgozók találkozója; A test és a lélek orvosa-díj átadója
Időpont: január 22. 
Helyszín: Körmend

Istenről és a világról - teológiai ismeretek közérthetően előadássorozat; Biblikum II. 
Előadó: Dr. Székely János megyéspüspök
Időpont: január 30. 18.00 Zalaegerszeg, Mindszenty iskola (Zárda u. 25.)
Időpont: január 31. 18.00 Szombathely, Martineum Felnőttképző Akadémia (Karmelita u. 1.)

Székely János megyéspüspököt szekciófelelőssé nevezte ki az Európai Püspöki Konferenciák Tanácsa elnöksége

Az Európai Püspöki Konferenciák Tanácsa (CCEE) elnökégének a szakbizottságok elnökeivel tartott ülésén - amelyet online tartot-
tak november 24-én -  sor került a CCEE Bizottságait alkotó szekciók felelős püspökeinek a megválasztására.
Dr. Székely János szombathelyi megyéspüspököt a Szociális – Pasztorális Bizottság szociális kérdésekkel foglalkozó szekciójának a 
felelősévé nevezték ki ötéves időszakra. Gratulálunk és Isten áldását kérjük szolgálatára! 

EGYHÁZMEGYEI PROGRAMOK - 2023. JANUÁR 
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Advent 2. vasárnapjának hétvégéjén 
ifjúsági vezetőképzés zajlott a Püspöki 
Palotában, amit az Ifjúsági Iroda szer-
vezett. Ősz óta tart a program. Kiket 
vártatok a programra a plébániákról? 
És tisztázzuk a fogalmat: mi – lenne – a 
szerepe az ifjúsági vezetőknek? Hogyan 
tudják a szolgálatot végezni?
Olyan 15-30 év közötti fi atalokat vártunk 
a programra, akik az egyházmegye kü-
lönböző plébániáiról, ifjúsági csoportok-
ból jelentkeznek. Nekik szerettünk volna 
egy olyan képzést indítani, ami egyrészt 
erősíti az imaéletüket, Istennel való 
kapcsolatukat; másrészt képezzük őket 
abban, hogy meg tudjanak szólítani más 
fi atalokat és változást tudjanak elindítani 
a környezetükben.

Vannak plébániák az egyházmegyében, 
ahol a fi ataloknak is van komoly sze-
repe, valamelyest önállósága szervezés-
ben, egy-egy csoport irányításában? 
A plébániák és a fi atalok közötti kapcso-
lat átalakult az elmúlt 20 évben. Persze 
biztosan vannak jól működő plébániák, 
ők azonban nem küldtek fi atalokat a 
képzésre. Az egyházmegyében minden 
plébános kapott értesítést arról, hogy 
várjuk a fi atalokat, azonban jellemzően 
nem a plébániákról jöttek a fi atalok. Sok-
kal inkább a fi atalok közötti személyes 
kapcsolatok eredményezik a jelenlegi lét-
számot, illetve a pünkösdi Lélek fesztivá-
lon történt Szentlélek áradás gyümölcse a 
mostani kurzus.

Sok területen tudják a plébániák elérni 
a fi atalokat: pl. ministrálás, hittan, 
ezeket általában külön emberek szer-
vezik, készítik fel a fi atalokat. Ezekbe a 
feladatokba hogyan tud bekapcsolódni 
a vezető, és hogyan lehet elkerülni az 
esetleges súrlódásokat?
Ezek a fi atalok nem elsősorban a plébá-
niákba beágyazva lesznek hatékonyak, 
sokkal inkább a saját környezetükben, 
iskolában, egyetemen fogják tudni meg-
szólítani a barátaikat. Arra lesznek felké-
szítve, hogy saját maguk hozzanak létre 
kisebb csoportokat, de ezeknek a működé-
se nem fog plébániához kötődni feltétle-
nül. Talán lakásokban, kollégiumokban, 
közösségi terekben fognak megvalósulni 
a találkozások, esetleg ezt kiegészítheti 
még a zoom.

Mit tanulnak a résztvevők a képzésen? 
Hogyan épülnek fel a képzési napok?
A képzési hétvégék péntek délután 
kezdődnek gyóntatással, szentmisével. 
Szerény vacsora után van egy rövid játék, 
majd szentségimádás, dicsőítés este 10-ig. 
Másnap délelőtt tanítások vannak kü-
lönböző témakörökben, a délután pedig a 
gyakorlatról szól általában. Témák: meg-
térés, önismeret, párkapcsolat, dicsőítés, 
szentírás, küldetés, evangelizáció.

A korábbi években is voltak hasonló 
képzések az országban és egyházme-
gyénkben is. Ezekből mik azok a tapasz-
talatok, amiket felhasználtatok a most 
indult képzés megvalósításakor?
Az elmúlt 20 évben nem volt a Szom-
bathelyi Egyházmegyében ilyen jellegű 
tematikus képzés. Tartottunk különböző 
témákban kurzusokat fi ataloknak, de ez 
most egy új kezdet, azt gondolom.

Az Egyházra közösségként tekintünk 
és látjuk, hogy közösség, társak nélkül 
általában nehezen haladunk előre az 
életben. Ezt érzik a fi atalok is? Van 
igény a közösségi életre, a személyes 
találkozókra, vagy a virtuális tér kiszo-
rítja ezt is? 
Van igény a személyes találkozásokra. 
Akik havonta eljönnek közénk, szeret-
nek együtt lenni. Megismerték egymást, 
folyamatosan tudnának beszélgetni. De a 
fő kérdés nem ez. A fő kérdés inkább az, 
hogy van-e igény közösségileg Istenre? 
Tudjuk együtt keresni Istent? Tényleg nyi-
tottak vagyunk-e mindannyian a Szent-
lélek vezetésére? Tényleg oda akarjuk-e 
adni az életünket Jézusnak? Akarjuk-e 
együtt megélni a hitünket? Akarunk-e 
együtt szolgálni? Akarunk együtt meg-
szólítani másokat?

Te hosszú évek óta végzel pasztorális 
munkát a fi atalok között. Hogy talált 
meg ez a szolgálat, és miért tartod fon-
tosnak, hogy továbbra is végezd?
2011-ben kezdtem el foglalkozni kö-
zépiskolásokkal azért, mert láttam azt, 
hogy az akkori szombathelyi közösségek 
nem tudják megszólítani a fi atalokat. 
Mi a gencsi plébánián középiskolásként 
találkoztunk olyan módon a Szentlélek-
kel, ami azóta is meghatározza életünket. 
Tehát ez azt jelenti, hogy Isten a középis-
kolásokat is megszólítja. A másik motivá-
cióm, hogy a felnövekvő generáció nyitott 
szívű fi ataljai megtalálják azt a közeget 
Szombathelyen, ahová lehet valóságosan 
csatlakozni.

A programon részt vevők munkáját 
később nyomon követitek majd, hogy 
lássátok az eredményeket, vagy a mód-
szereket továbbfejlesszétek? 
Tervezzük, hogy az ősz folyamán ismét 
elindítjuk a 7 lépés programot. Kell ha-
vonta egy olyan alkalom, ahová el lehet 
jönni, imádkozni és képződni. 

Változást indítanak el a környezetükben
2022 őszén ifjúsági vezetőképzés indult a Szombathelyi Egyházmegyében. A cél olyan fi atalok felkészítése, akik keresztény hivatá-
sukat megélve mustármagok lesznek kortársaik, környezetük körében. Tömő János, az Ifjúsági Iroda vezetője irányítja a felkészítést, 
amelyben helyet kap önismeret, evangelizáció, szentségimádás, de legfőképp: idő Istennel. 

Megújult a csempeszkopácsi Szent Mihály-templom

Advent harmadik vasárnapján, örömvasárnap Fekete Szabolcs 
Benedek segédpüspök megáldotta a 800 éves csempeszkopácsi 
templom felújított belsejét.  

A munkálatok több ütemben történtek: szigetelték az alját, nedv-
szívó vakolatot kapott a hajórésze, később rendbe tették a tornyot, 
újracserepezték a tetőt. Pályázati forrásból egyebek mellett a 
látogatókat szolgáló számítógépes rendszert üzemeltek be.



Kedves Házaspárok!

Örömmel írjuk, hogy 2023-ban is lesz Házasság Hete Szombat-

helyen február 12-19. között.

Újra hívunk Titeket a Házas-Társas-Játékra, hogy megint 

rácsodálkozzatok egymásra, az együtt töltött idő örömére, a 

hétköznapokba rejtett lehetőségekre.

Január 27. - február 17. között

Házas-Társas-Játék

- kevés az időtök egymásra?

- régen romantikáztatok már?

- szeretitek a kalandokat?

… akkor gyertek, játsszatok velünk/egymással!

A játékhoz forgatókönyvet kaptok, a kapcsolatépítő feladato-

kat a nektek tetsző időben teljesíthetitek.

A minden feladatot teljesítő párok között értékes nyeremé-

nyeket sorsolunk ki.

Várjuk a jelentkezéseket a 

hazassaghete.szombathely@gmail.com címen.

A jelentkezési lap kitöltése után a KÜLDÉS gombra kattint-

va a jelentkezés végleges. NEM küldünk külön értesítést a 

regisztrációról, a feladatokat január 27-én a jelentkezéskor 

megadott e-mail címre fogjátok megkapni.

Kérjük, hívjátok fel rokonaitok, barátaitok fi gyelmét is erre a 

lehetőségre!

Szép napokat, örömteli játékot kíván Nektek

a Házasság Hete munkacsoport! 
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CORETH MÁRIA TERÉZIA
AZ ARANYSZÍVŰ FELESÉG

Batthyány-Strattmann László boldoggá avatásakor nagyon sokan – 
püspökök, papok, hívek, történészek – mondogatták, és mondogatják 
azóta is: milyen kár, hogy nem a feleségével együtt avatták őt boldog-
gá. (...)
Boldog Batthyány László a feleségét gyakran aranyszívűnek nevezte. Ez 
a rövid életrajz arra törekszik, hogy elsősorban a család naplóinak és visz-
szaemlékezéseinek mondataiból kiindulva, megkísérelje feltárni ennek az 
arany szívnek a titkát, a benne levő mély hit és szeretet forrását. (...)

Dr. Székely János megyéspüspök

Megvásárolható a Martinus Könyv- és Folyóirat Kiadóban
Cím: 9700 Szombathely, Berzsenyi Dániel tér 3.
Honlap: www.martinuskiado.hu
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